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Hudební životopis

Začátky

Své první kroky ve světě hudby jsem vykonal za pomoci a asistence svého otce Jiřího

Novotného,  který  byl  významným  pedagogem na  Slovensku,  v  Košicích.  Vystudoval

Vojenskou hudební  školu ve Spišském Podhradí,  odkud si  přivezl  první  zkušenosti  s

metodikou  práce  s  trombónem a  kterou  pak  celý  život  s  velkým  zaujetím  rozvíjel,

ověřoval a doplňoval. Po skončení vojenské etapy svého života nastoupil v roce 1969

jako učitel žesťových nástrojů na lidové škole umění Sverdlovova 6 v Košicích, kde se

stal  zakladatelem  žesťového  oddělení.  Pod  jeho  vedením  vystudovalo  nespočet

mladých hudebníků, které nadchnul pro hudbu. Rok po začátku svého pedagogického

působení založil studentský dechový orchestr – Dechový orchestr mladých, který se pak

stal  na několik  desetiletí  pojmem a který svým působením ovlivnil  několik  generací

mladých hudebníků.

Já jsem se stal jeho žákem v lidové škole umění v roce 1975, kdy jsem po ročním studiu

zobcové  flétny  začal  hrát  na  trombon.  Vždy  mne  fascinoval  způsob  jeho  výuky  a

schopnost nadchnout pto práci  a studium každého žáka.  Dokázal  jasným způsobem

formulovat důležité věci pro hraní, dokázal je srozumitelně vysvětlit a dokázal každého

přesvědčit o jejich potřebě a následném pečlivém provádění.

Myslím, že tato schopnost mého otce a zároveň učitele, hned v mládí zformovala a

určila mé velké zaujetí pro metodiku práce s trombónem. Samozřejmě v té době se

moje  pozornost  neobracela  k  metodice  výuky,  ale  k  proniknutí  k  podstatě  práce  s

trombonem. S nadšením jsem nasával všechny rady, které jsem dostal a okamžitě je

začal zkoušet a ověřovat ve svém hraní. Bylo důležité, že jedna z mnoha zásad mého

otce byla, aby každý jeho žák hledal další podněty i aktivě sám jak v dostupné litratuře,

tak i ve svém okolí. Tak se stalo, že velice záhy jsem začal navštěvovat soukromé hodiny

i u v té době skvělého trombonisty a člena Košické filharmonie pana Františka Polaška.

V době,  o které píšu byly hranice našeho státu vlastně uzavřené a jen málokdo se

dostal  za  hranice  aby  mohl  přinést  svědectví  o  životě  v  zahraničí.  Polaškovi  se  to

podařilo,  když  získal  roční  angažmá v  Libanonu  a  následně  pak  v  Německu.  I  tato



zkušenost  z  něj  udělala  trombonistu,  který  dokázal  předat  alespoň  nějaké  základní

poznatky  o  způsobu  hraní  a  práce  jinde  ve  světě.  Sám  byl  opravdu  vynikající

instrumentalista, který mnoho let zastával v orchestri pozici sólo trombonisty.

Studium konzervatoře a soutěže

Po ukončení základní školy a absolvování lidové školy umění jsem v roce 1979 byl přijat

na Konzervatoř  v  Košicích do trombonové třídy profesora Pavla Takáče.  Byl  to  také

původem vystudovaný vojenský muzikant. Je pravda, že tento pedagog možná nebyl v

mém  životě  nejdůležitější  postavou,  ale  jeho  obrovskou  předností  byla  schopnost

poskytovat  svým  studentům  volnost  a  prostor  pro  studium.  Který  z  jeho  studentů

projevoval zájem a zaujetí pro studium, toho v rámci svých možností podporoval všemi

způsoby.  Pod jeho vedením jsem navázal  na soutěžní  úspěchy v rámci  soutěží  žáků

lidových škol umění, které jsem absolvoval ještě jako žák svého otce. V roce 1983 jsem

pak zvítězil na interpretační soutěži Slovenských konzervatoří. Jako předseda poroty byl

na této soutěži  pedagog Pražské konzervatoře prof.  Alois  Čoček.  A to byl  můj  první

kontakt s pražským světem hudby, který mne doslova nadchnul.

To byl  velký podnět k další  práci  a  navíc  to velice podnítilo mou odvahu,  abych se

pokusil kontaktovat velkou trombonovou legendu – profesora Pražské konzervatoře a

pedagoga HAMU doc. Miloslava Hejdu. Tento vyjímečný člověk a pedagog souhlasil s

mou žádostí, či lépe s prosbou o soukromou výuku.

Ještě toho roku (1983) jsem se pod jeho vedením přihlásil na interpretační soutěž v

Kraslicích, kde jsem obdržel 3.cenu.

Další  dva  roky  probíhala  naše  výuka  formou  občasných  soukromých  konzultací.

Nicméně vliv doc.Hejdy byl pro mne a pro moje další hraní od počátku zcela zásadní.

Jeho názory na práci  s  trombonem mne fascinovaly a dávaly nespočet  podnětů do

dalšího  cvičení.  Během  těchto  dvou  let  jsem  nastoupil  jako  první  trombonista  do

Filharmonie Košice, kde jsem nabíral své první zkušenosti s orchestrálním hraním pod

vedením dirigentů, jako byli Ladislav Slovák, či Ondrej Lenárd. Během košického studia



jsem stihl absolvovat ještě jednu soutěž Slovenských konzervatoří. V roce 1985 jsem v

nejvyšší kategorii obsadil 1. místo. Studium konzervatoře jsem pak ukončil v témže roce

absolventským  koncertem  s  Košickou  filharmónii,  kde  jsem  předvedl  Koncert  pro

trombon a orchestr Ferdinanda Davida

    Studium HAMU – soutěže, koncerty a nahrávání

V roce 1985 jsem se pak stal už řádným posluchačem HAMU ve třídě doc. Miloslava

Hejdy. Byl to naprosto mimořádný a nezapomenutelný pedagog, který vychoval několik

generací  skvělých  trombonistů.  V  době  jeho pedagogického působení  byla  všechna

místa v pražských symfonických a divadelních orchestrech obsazována téměř výhradně

jeho absolventy.  I  toto svědčí  o jeho neuvěřitelné pedagogické erudici  a zaujetí  pro

výuku  a  schopnost  vychovávat  vyjímečné  hráče.  Obsahem  a  způsobem  své  výuky

navazoval na odkaz zakladatele české trombonové školy – prof. Jaroslava Ušáka.

Během let 1985 – 1989, kdy jsem byl  řádným posluchačem HAMU jsem absolvoval

několik  soutěží.  Nejdřív  v  roce  1987  jsem  zvítězil  na  interpretační  soutěži  České

republiky  v  Kraslicích  a  ještě  toho  roku  jsem   získal  1.cenu,  zlatou  plaketu  a  titul

laureáta  na  39.ročníku  Mezinárodní  soutěže  Pražského  jara,  kterého  se  tenkrát

účastnilo 54 trombonistů z celého světa.

V  roce  1986  jsem  se  podílel  na  vzniku  profilové  desky  českého  skladatele  Jiřího

Dvořáčka.  Na desce je  celkem pět  instrumentálních skladeb tohoto autora.  Jsou  to

Dialogy pro flétnu a klavír (J. Brejchová flétna) Hra klarinetu s klavírem (P. Škrobálek

klarinet), Due per due pro lesníroh a klavír (J. Petráš lesní roh), Sonáta pro trubku a

klavír  (Z.  Šedivý  trubka)  a  nakonec  Tema  con  variazioni  per  trombone  e  piano  (J.

Novotný trombon a P. Adamec klavír)

Společné inspirační a motivační východisko všech pěti skladeb bylo dáno dlouholetým

působením Jiřího Dvořáčka jako profesora skladby na HAMU v Praze. Odtud byl také

posilován a čerpán jeho vztah k umění mladých instrumentalistů a odtud přicházely

podněty od kolegů – pedagogů k vytvoření skladeb odpovídající technické a výrazové



náročnosti. Většina jeho instrumentačních skladeb se plným právem ocitla na soutěžích

Pražského jara i jiných národních soutěží jako povinné skladby.

Během studia jsem se ještě v roce 1989 stihl zůčastnit celostátní soutěže v Kraslicích,

kde jsem zvítězil, ale v těchto letech už se má interpetační činnost začala obracet spíš

ke koncertním vystoupením. 

V roce 1986 jsem se zůčastnil koncertního zájezdu Vídeňské komorní filharmonie na

Slovensku,  kde  jsem  s  ní  odehrál  dva  koncerty,  na  kterých  jsem  hrál  Koncert  pro

trombon a orchestr Georga Wagenseila.

V roce 1987 jsem se Sukovým komorním orchestrem předvedl Invence pro pozoun od

skladatele Jiřího Dvořáčka. 

V následujícím roce (1988) jsem absolvoval několika denní pobyt v Rakouském Grazu,

kde jsem kromě několika vystoupení s klavírním doprovodem odehrál  i  s  komorním

orchestrem Graz Koncert pro trombon J.G. Albrechtsbergera.

V roce 1988 jsem s  Janáčkovou filharmonií  Ostrava  pod vedením dirigenta  Tomáše

Koutníka natočil svou profilovou desku, na které jsou dva koncerty. Jedním z nich je

Koncert pro pozoun a orchestr od Rudolfa Kubína. Tento skladatel pocházel z Ostravy a

byl  původem  vystudovaný  violoncellista.  Když  v  roce  1924  nastoupil  na  Pražskou

konzervatoř,  dostal  se  do třídy  Aloise  Háby.  Během svého života  npsal  mnoho děl.

Operu Letní noc, operetu Děvčátko z kolonie a koncerty pro sólový nástroj s orcestrem

(např. pro klarinet, housle, akordeón, kvartet lesních rohů a jiné)

Kubín jako hráč na violoncello – nástroj, který je trombonu v mnohém příbuzný psal

tento koncert  přímo pro vynikajícího ostravského hráče na trombon Rudolfa Bláhu.

Úzká  spolupráce  při  vytvoření  detailní  podoby  sólového  partu  s  tímto  prvním

interpretem  koncertu  je  nesporně  patrná  v  použití  různých  technických  detailů.

Koncert pro pozoun a orchestr je vyjímečně náročná skladba, která od hráče vyžaduje

technické schopnosti na mimořádné úrovni. Kromě vyjímečně náročných technických

pasáží  se tam objevuje například i  pasáž vícehlasého hraní na trombon. Jedná se o

speciální techniku, kdy trombonista do hraného tónu další zpívá. I když se dnes už tato

technika hraní za vyjímečnou moc nepovažuje, v roce 1988 se její zvládnutí považovalo



za něco mimořádného.

Druhou skladbou na desce je Koncert č.1 pro trombon a orchestr od skladatele Jožky

Matěje. Původem také ostravský skladatel, který  vystudoval Pražskou konzervatoř, ale

ve třídě skladatele Emila Hlobila. 

Přes technickou obtížnost sólového partu je v Matějově skladbě akcentována v celém

díle  melodičnost,  která  pramení  ze  zpěvnosti  tématického  materiálu  všech  tří  vět,

včetně ohnivého začátku a konce třetí části. Většina témat této skladby je odvozená z

hlavní melodické myšlenky, představené hned v úvodu díla, Melodika nezapře lašský

původ hudby. Jedná se opět o náročnou skladbu, která ovšem svými romantizujícími

prvky a krásnou moravskou zpěvností tvoří dnes už základní repertoár téměř každého

trombonisty.

Vysokým nárokům na ryze technické, ale i přednesové a ostatní hudební kvality, včetně

nároků na kvalitu a barevnost tónu, kladeným na interpreta těchto děl dobře vyhověl

mladý hráč na pozoun Jiří Novotný. Košický rodák (nar.1965) studoval hru na pozoun na

konzervatoři  ve svém rodišti,  pak na Amu v Praze u M.Hejdy.  Po vítězství  v soutěži

Pražského jara se stal stipendistou České filharmonie. Nahrávka Matějova a Kunínova

koncertu je jeho gramofonovým debutem

Panton 1989

V roce 1988 jsem byl agenturou Pragokoncert vyslán do Bulharska, kde jsem odehrál

dva koncerty s Plovdivskou filharmonii v Sofii a v Plovdivu. Na obou koncertech jsem

hrál klasiku trombonové literatury – Koncert pro trombon od německého romantického

skladatele Ferdinanda Davida. Jedná se o základní repertoárovou skladbu, která zaznívá

na všech soutěžích a je pravidelně zařazována jako povinná skladba téměř na každý

konkurz do všech orchestrů.



V témže roce jsem pak se vrátil  do Košic, abych ještě jednou vystoupil s Koncertem

K.Serockého za doprovodu košických filharmoniků.

Mladí hráli mladým

...Programové osvěžení přinesl na závěr koncertu zajímavý a poměrně značně náročný

koncert pro trombon a orchestr od polského skladatele Kazimierza Serockého v podaní

absolventa košické konzervatoře Jiřího Novotného. Byl  to po všech stránkách vzorný

výkon. Vyzařovala z něj jistota, preciznost a potřebná sólistická uvolněnost...

Večerník Košice 17.6.1988

V  roce  1989  jsem  ukončoval  studium  na  HAMU  a  svůj  absolventský  koncert  jsem

odehrál  s  orchestrem,  který  se  v  dalších letech stal  mým pracovním domovem.  Se

Symfonickým  orchestrem  hl.m.Prahy  FOK  a  pod  dirigentskou  taktovkou  Jaroslava

Brycha jsem absolvoval skladbou Jožky Matěje Koncert č.1 pro trombon a orchestr.

V  roce  1989  jsem  jako  sólista  vystoupil  i  v  abonentní  řadě  Pražského  komorního

orchestru,  se  kterým  jsem  zahrál  skladbu  významného  českého  skladatele  Jiřího

Dvořáčka Invence pro pozoun.

Z pražských koncertní síní

...Jiří  Novotný,  laureát  Pražského  jara  z  roku  1987  doslova  zazářil  v  Invencích  pro

pozoun  a  smyčce  od  Jiřího  Dvořáčka.  Hrál  strhujícím  způsobem,  s  málo  slýchanou

jistotou  s  pevným  tónem  a  s  obdivuhodnou  dynamikou  (jediněčná  pianissima)  a

pomohl nám doslova objevit starší skladbu autora, který vyniká nápaditostí  právě v

instrumentální hudbě.

Lidová demokracie 3.10.1989

          



 Orchestr Národního divadla

Těsně před ukončením studia na HAMU jsem úspěšně vykonal  konkurz na místo 1.

trombonisty do orchestru Národního divadla v Praze. Zde jsem prožil nádherné období

pod  dirigentským  vedením  panů  Zdeňka  Košlera,  Jana  Štycha,  Bohumila  Gregora  a

jiných. Bylo to úžasné a  inspirující období krásných operních představení.

V  roce  1991  jsem  úspěšně  vykonal  konkurz  na  místo  1.trombonisty  do  Orquestra

Simfonice de Casilla y Leon. Bohužel mou touhu po získání mezinárodních zkušeností

zhatila zamotaná situace s (tenkrát ještě)  Československou armádou a probíhajícím

řešením  mé  přerušené  prezenční  služby.  Mé  španělské  působení  tedy  skončilo

omluvným dopisem a pokračováním mého angažmá v Národním divadle.

O rok později jsem vyhrál konkurz na 2.trombon do České filharmonie, ale ani tento

konkurz  nakonec  neskočil  mým  nástupem  do  tohoto  tělesa,  když  se  trombonová

skupina rozhodla přijmout druhého uchazeče.

            Symfonický orchestr hl.m.Prahy FOK, koncerty a nahrávání

V  roce  1994  jsem  zvítězil  v  konkurzu  na  1.trombon  do  Symfonického  orchestru

hl.m.Prahy  FOK,  kde  působím do dnes.  Během téměř  třech  desítek  let  působení  v

tomto orchestru jsem koncertoval v Evropě, Severní i Jižní Americe, Japonsku, Číně a

mnoha dalších zemích

V roce 1997 jsem vystoupil na abonentním koncertu FOK věnovanému české hudbě ve

filmu ve skladbě Václava Trojana: Žabák ze svity Císařův slavík. Tento koncert dirigoval

pan Libor Pešek a koncert byl nahráván.

...První pozounista FOK Jiří Novotný s obdivuhodnou zvukovou kulturou a s naprostou

technickou suverenitou přednesl part nezapomenutelně vtipného Trojanova Žabáka...

Hudební rozhledy červen 1997



Trojanového  Žabáka  jsem  pak  následující  léta  jako  sólista  zahrál  ještě  několikrát  s

Českým národním symfonickým orchestrem, s FOKem, nebo s komorním orchestrem

Virtuosi di Praga.

Na Japonském turné orchestru FOK v roce 2004 jsem vystoupil jako sólista v skladbě

japonského skladatele Toru Takemitsu: Gemaux.

Toru  Takemitsu  patří  mezi  nejvýznamější  japonské  skladatele.  Komponoval  ve  stylu

západní  vážné  hudby s  výraznými  prvky  japonské  melodiky,  čímž vytvořil  originální

syntézu západního a východního světa. Užitím jak klasických západních, tak tradičních

japonských nástrojů dospěl k vlastnímu ojedinělému zvuku svých skladeb. Ve skladbě

Gemaux  hrajou  dva  orchestry,  dva  dirigenti  a  dva  sólisté.  Symbolickým vyjádřením

spojení východu a západu v tvorbě T,Takemtsu bylo i provedení této skladby, když jeden

orchestr, dirigent a sólista byli japonci a druhý byl FOK s dirigentem Gaetanem Deloghu

a se mnou jako sólistou.

V roce 2005 jsem s Českým národním symfonickým orchestrem a dirigentem Pulem

Freemanem vystoupil na abonentím koncertu ČNSO jako sólista ve skladbě amerického

skladatele Davida Bakera: Concert Piece For Trombone And String Orchestra.

David Nathaniel Baker Jr. je jazzový skladatel, dirigent a hudebník (hraje na trombon a

violoncello)  z  Indianapolis  v  Indianě.  Je  velice  známý  i  jako  pedagog  a  zakladatel

jazzových  studií  a  je  nositelem  mnoha  prestižních  cen,  včetně  nominace  na  cenu

Grammy v roce 1973.

Koncert  Davida  Bakera  jsem  v  následujícím  roce  natočil  s  CNSO  pro  americkou

nahrávací společnost Alabany Records.

              Český národní symfonický orchestr

V roce 1989 jsem nastoupil na místo prvního trombonu také do Českého národního

symfonického orchestru. Když zavzpomínám na roky strávené v obou orchestrech, jeví

se mi jako neuvěřitelné štěstí,  že jsem měl možnost spolupracovat s tolika slavnými

světovými dirigenty. Byli to především:



Sir.Georg Solti Seiji Ozawa

Zubin Mehta Václav Neumann

Zdeněk Košler Libor Pešek

Jiří Bělohlávek Serge Baudo

Paul Freeman Sir.Charles Mackerras

Helmuth Rilling Lalo Schifrin

V červenci 2015 jsem ve studiu Gallery No.1 v Hostivaři natáčel s Českým národním

symfonickým orchestrem pod taktovkou skladatele Ennia Morriconeho jeho hudbu k

filmu Q.Tarantina Osm hrozných (The Hateful Eight), za kterou maestro obdržel o rok

později prestižní ceny: OSKARA a ZLATÝ GLÓBUS za filmovou hudbu.

  Komorní hra 

Bohemian Brass

Krátce po nástupu do Smfonického orchestru FOK jsem se stal v roce 1996 společně s

kolegy z orchestru zakládajícím členem žesťového souboru Bohemian Brass, který pak

léta hrál ve složení: Jan Fišer a Josef Řezníček trumpety, Tomáš Kirschner lesní roh, Jiří

Novotný  trombon,  Miroslav  Husák  tuba.  Od  začátku  činnosti  se  soubor  intenzivně

věnoval především dvěma oblastem: edukační činnosti  pro mládež a koncertům pro

spolky přátel hudby. Dnes už zřetelně chápeme potřebu hudebního vzdělávání dětí a

všechny orchestry se jí věnují se vší vážností a pozorností. V devadesátých letech ovšem

tato činnost tak běžná nebyla a  já teď zpětně nesmírně oceňuji  úsilí  i  vynaloženou

energii  uměleckého vedoucího našeho souboru Tomáše Kirschnera,  který  neúnavně

sestavoval programy a přinášel dětem poznání hudby napříč všemi žánry.

Koncerty pro spolky přátel hudby pak byly často propojené i  s mluveným slovem, o

které  se  postarala  řada  naších  předních  činoherních  umělců:  Vladimír  Ráž,  Bořivoj

Navrátil, Milena Dvorská, Ivana Andrlová a jiní.

Také jsme navázali spolupráci se světoznámým trombonistou Christianem Lindbergem,



která vyvrcholila mimořádným společným koncertem v koncertní  sezoně FOK v roce

2000. 

Pražští žesťový sólisté

V roce 1999 jsem se stal členem významného komorního souboru Czech Philharmonic

Brasses,  který tvoří  převážně členové České filharmonie.  Je  to žesťový sextet,  který

hraje ve složení: Miroslav Kejmar a Marek Vajo trumpety, Daniela Roubíčková (Stanislav

Suchánek) lesní roh, Jiří  Novotný a Karel Kučera trombony, Karel Malimánek tuba. S

tímto  souborem  jsem  odehrál  řadu  vyjímečných  koncertů  v  abonentní  řadě  České

filharmonie, na festivalu K8 v Basileji, na festivalu Janáčkův máj v Ostravě a jiných.

V  roce  2002  jsme  natočili  pro  japonskou  nahrávací  firmu  Octavia  Records  CD  s

průřezem historie  hudby  od  Pavla  Josefa  Vejvanovského,  přes  Georga  Gershwina a

Duka Ellingtna až po Ennia Morriconeho.

Tady bych rád vložil krátkou poznámku o obtížné situaci dnešních žesťových souborů.

Aby se totiž soubory dokázaly přiblížit  svým posluchačům a dokázaly jim nabídnout

atraktivní  program jsou   nuceny vytvářet  si  vlastní  úpravy  skladeb.  Takže  i  tato  cd

nahrávka  obsahuje  sice  známé  skladby  a  autory  ale  všechny  pracně  nanovo

zaranžované.  Teprve až  si  soubor  dokáže  vytvořit  vlastní  archiv  skladeb může  začít

doopravdy fungovat. 

Pražští  žesťoví  sólisté toto ale  dokázali  a  tak kromě už zmíněných koncertů soubor

absolvoval několik prestižních turné po Evropě (2x) a Japonsku (5x)

Soubor  Pražští  žesťoví  sólisté  (založený  r.1972)  patří  dlouhá  léta  k  nejvýraznějším

žesťovým komorním uskupením u nás. Vždy ho tvořily výjimečné hráčské osobnosti. Za

dobu svého  trvání  prošel  přirozenou  generační  výměnou,  nicméně i  pro  současnou

podobu ansámblu zůstávají jeho typické znaky – výjimečné hráčské dispozice, sólistické

schopnosti  každého jednotlivce,  mimořádná tónová  kultura  a  perfektní  ansámblová

souhra.

Unlimited Media Czech Republic



Během let  mé orchestrální  praxe jsem mnohokrát  účinkoval  i  v  různých  dechových

orchestrech a souborech. Jako vzpomínku na toto působení mám cd nahrávku z roku

1994 s Pražskými muzikanty Milana Bašty, kde jsem nahrál slavnou Staccato polku pro

sólový trombon a dechový orchestr od Jana Hlaváčka.

A v roce 2009 jsem ještě nahrál skladbu J.G.Mortimera Trombonissimo s Philharmonic

Wind Orchestra

Metodika

Metodika  je  obecně  pracovní  postup  (metoda)  nebo  nauka  o  metodě,  popřípadě

dokument obsahující metodické informace. 

Já sám chápu metodiku jako funkční systém, který dokáže zlepšovat nás samé anebo

systém, který srozumitelně a v logické posloupnosti dokáže seřazovat a vysvětlovat data

pro druhé. 

Od  ranného  věku  mě  velice  zajímala  práce  s  trombonem.  Neustále  jsem  hledal

zákonitosti v hraní a hledal funkční systém práce, který by mi dokázal přinést co nejvíce

uspokojivé výsledky v hraní. Myslím si, že za léta své sólové a orchestrální praxe mohu

říct, že takový systém se dá vytvořit a i s úspěchem používat. Při studiu a sestavování

systému cvičení jsem vycházel z celoživotního díla zakladatele české trombonové školy,

prof.Jaroslava Ušáka a jeho pokračovatele, doc.Miloslava Hejdy. Tento systém nazývám

metodikou cvičení.

V další dekádě svého života jsem dospěl také do fáze kantorské a svůj systém cvičení a

práce s trombonem jsem se musel naučit sdělovat svým žákům. Také toto sdělování ale

musí  mít  svůj  systém.  Navíc  to  musí  být  systém  pružný,  aby  správně  reagoval  na

konkrétní situaci konkrétního žáka. Je důležité, aby v určitých fázích vývoje žáka nebyly

zanedbané  a  nevysvětlené  žádné  zásadní  věci,  které  mohou  v  pozdějším  věku

způsobovat  problémy  a  které  se  pak  odstraňují  mnohem  obtížněji.  Tento  systém

nazývám metodikou učení.

Pracovat  s  talentovaným  trombonistou,  který  během  studijních  let  na  ZUŠ  a

konzervatoři dokázal systematickou prací odstranit své případné technické nedostatky a



plně rozvinout všechny své technické přednosti a dovednosti znamená už jenom radost

z tvůrčí práce. Hledání hudby a výrazu. Sdělování pocitů a nálad. To je pravá odměna

pro hráče a radost pro pedagoga.

Studium interpretačního umění ale vyžaduje velké úsilí každého jednotlivce a vyžaduje

velkou snahu hledat neustále nové cesty a způsoby sebezlepšování. Je nezbytné, aby si

každý student uvědomil jedinečnost životní etapy ve které se nachází. Musí pochopit,

že tato situace se v této ideální podobě (mám na mysli věk) už nikdy nebude v jeho

životě opakovat  a jestli ji nevyužije teď, už nikdy stejnou příležitost dosáhnout vrcholu

v tomto oboru mít nebude. V dnešní době studovat a přitom se spokojit s průměrností,

je nejjistější cestou k zahození všech studijních let a všech příležitostí, které tato léta

sebou nesou.

Dnešní studenti konzervatoří a posluchači vysokých škol mají tedy při studiu umělecké

podoby díla znatelně snažší situaci než generace před nimi. Je to dáno jednoduchou

dostupností  snad všech existujících nahrávek skladeb různých  epoch a žánrů,  které

tvoří  téměř  nevyčerpatelnou  studnicí  inspirace.  Srovnávání  různých  způsobů

interpretace  nejslavnějších  interpretů  a  jejich  různých  náhledů  na  skladbu,  dávají

dnešním studentům ještě nedávno ani netušené možnosti růstu a zrání. Toto je tedy

bezesporu  jedna  z cest  k vytváření  si  svých  vlastních  představ  o  umělecké  podobě

studované skladby. A její dokonalé ztvárnění je pak tím samotným vyvrcholením tvůrčí

práce.

Ale k tomu, aby tyto představy mohly být naplněny, je velice důležité mít zvládnutou

techniku hraní,  která interpretovi  jako jediná dokáže poskytnout  nástroje pro jejich

naplnění.

Technické možnosti interpreta jsou totiž něco jako paleta barev, kterou malíř využívá k

malování svého obrazu. Čím jsou technické možnosti interpreta větší, tím i jednotlivé

odstíny barev mohou být jemnější a přesněji naplňovat konečnou představu díla. Proto

pečlivé a soustředěné studium techniky hry na nástroj zásadně podmiňuje budování

umělecké představy studovaných skladeb.



Jaroslav Ušák - zakladatel české trombonové školy

Jaroslav Ušák se narodil v Praze 8.září 1891 jako prvorozený syn rukavičkářského mistra.

V letech 1902 – 1906 vystudoval novoměstskou reální školu v Ječné ulici. Na podzim

roku 1906 pak byl přijat do řádného studia trombonové třídy na Pražské konzervatoři. I

když jeho předchozí hudební vzdělání bylo pouze naprosto základní a minimální (2 roky

housle, sborový zpěv ve škole a ještě 1 rok klavíru),  konzervatoř absolvoval v r.1911

s vyznamenáním za 5 let,  místo předepsaných 6 let  a také obdržel   čestnou cenu -

2 nové nástroje, které mu věnovala Schubertova nadace. Jeho profesorem byl tenkrát

Josef Hilmer. Během studia trombonu chodil ale také na kompozici k prof. Steckerovi

a prof. Kličkovi. U prof. Hilmera pak také studoval jako vedlejší nástroje i bariton a tubu.

Po jednoroční vojenské službě, kterou vykonal v letech 1911 až 1912 pak v letech 1912

až 1913 začal studovat kompozici u prof. Vítězslava Nováka. Roku 1913 byl povolán na

vojenské  cvičení  do  Haliče  a hned  poté  v létě  r.1913  si  našel  zaměstnání  jako

2.trombonista  v  letním  symfonickém  orchestru  v Budapešti.  Protože  se  jednalo

o angažmá dočasné, odešel jako bastrombonista do Volného divadla v Moskvě. Osm let

(1913  - 1921)  pobytu  v  Rusku  bylo  pro  mladého  trombonistu  velice  těžkou  a

strastiplnou dobou života. Celý rok 1914 hrál v divadle a přes letní volno v orchestru

"Světové výstavy". Vypukla I.světová válka a i když jako čech nebyl internován, měl jako

občan  rakouské  monarchie  problémy  se  zaměstnáním.  R.1915  vážně  onemocněl

zánětem sedaciho nervu (nedostatečně vytápěné místnosti). Hrál pak v operetě, ale

většinou to bylo jen v zimní sezoně. Také se seznámil  s 1.pozounistou carské opery V.

M. Blaževičem, s kterým pak hrál  v trombonovém triu jako bastrombonista. Stali se z

nich  přátelé  a Ušák,  který  měl  kompoziční  vzdělání,  mu  často  radil  a  pomáhal  při

konečné revizi mnoha jeho skladeb. O tomto krásném uměleckém přátelství Ušák říkal,

že  tato  spolupráce  mu  dala  zásadní  impuls  pro  jeho  další  umělecký  vývoj.

Na  podzim  roku  1917  podepsal  novou  smlouvu  jako  bastrombonista  do  Ziminovy

opery, v té době druhé největší moskevské opery /po opeře carské/, přejnemované

v zápětí na "Sovětské divadlo". V této opeře pak setrval až do konce roku 1918. V únoru

1919 se mu podařilo vyhrát konkurs do státního divadla. Bohužel, už v této době byly

poměry v Rusku opravdu velice špatné – byl nedostatek potravin, materiálu na topení



a mnoho  lidí  onemocnělo.  Ušák  se  před  hladem  přesunul  na  východ  Ruska  (do

Pugačevska, Uralska, Samary), kde následně začal působit v různých orchestrech. Když

se i tam začal blížit přízrak hladu, vrací se na přelomu let 1920 a 1921 domů do rodné

vlasti,  i když  měl  slíbené  místo  v moskevské  Státní  opeře.

15.března  1921  začal  působit  jako  baspozounista  v  Národním  divadle  a  stal  se

smluvním  pedagogem  trombonu  na  brněnské  konzervatoři.  Tam  se  seznámil  se

skladatelem Leošem  Janáčkem  a  založil  žesťové  kvinteto  (to  také  velice  ovlivnilo

Janáčka při jeho kompozici "Capriccia")  Zavedl povinné studium altového a basového

trombonu i tenorové tuby, jako vedlejších nástrojů, které jsou nezbytně nutné pro další

orchestrální praxi. Začal také studovat u prof. V.Helferta hudební vědu (1926 - 1930),

kde se pak věnoval především akustice a stavbě různých hudebních nástrojů. Později se

nechal zapsat i na studium arabštiny, aby mohl lépe poznat orientální hudební nástroje.

V roce 1925 začala i jeho dlouholetá práce na podrobných dějinách trombonu. Později

spolupracoval  i se  Zemským  muzeem  v Brně  na  pořádání  dalších  sbírek  hudebních

nástrojů. Z této doby také pochází i jeho další  návrhy na stavbu barokních nástrojů,

které následně zhotovili společně s brněnskými nástrojaři Dvořákem a Markem u firmy

Lídl. Bastrombon, který se podařilo vyrobit jako první, byl postaven v r.1930 a tenorový

trombon  následoval  až  před  jeho  odchodem  do  Prahy.  Jeho  model  tenorového

trombonu měl především sloužit k lepšímu zvukovému spojení se smyčcovými nástroji

v orchestru při interpretaci barokni hudby. Přes velikou Ušákovou snahu , aby studenti

hráli na tento nástroj po celou dobu studia, se to u žáků nesetkalo s kladnou odezvou.

Velikou láskou prof.  Ušáka byla také hra na violu,  kterou před léty  studoval  v Brně

u J.Křenovského a V.Noppa. V hudebním muzeu hrál i na violu da gamba, kterou si sám

před  léty  zrenovoval.

Roku 1938 pak udělal  knkurz na místo profesora trombonu na Pražské konzevatoři.

Jaroslav Ušák se v něm umístil  jako první  (hrál  svojí  skladbu: 3 Capriccia pro sólový

trombon),  druhý  pak  byl  J.Vítek  (sólo  trombonista  Národního  divadla)  a  třetím  byl

J.Šimsa  (člen  SOČR).  Po  konkurzu  se  ale  Ušák  omluvil,  protože  neměl  v Praze  kde

bydlet. V té době se rozváděl se svou první ženou - ruskou. Po roce však po velkém

naléhání  svých  přátel  místo  přijal  a po  domluvě  s vedením  konzervatoře  nastoupil

30.srpna 1940 už jako řádný profesor trombonu na pražskou konzervatoř. Podařilo se



mu také sehnat nový byt v Hostivicích u Prahy. Znovu se následně oženil a znovu začal

budovat  novou  třídu  trombonu,  ale  již  na  základě  svých  bohatých  zkušeností

orchestrálního hráče, také pedagoga a hudebního vědce, organologa – a také vybaven

již  kompoziční praxí. Současně také vychází v r.1940 jeho legendární dvoudílná "Škola

hry  pro  snížcový  pozoun",  která  je  vlastně  první  moderní  českou školou  pro  tento

nástroj.

V roce 1949 se mu ve věku 58 let narodil syn Jaroslav, který ale ve šlépějích svého otce

bohužel nikdy nepokračoval. Velkou Ušákovou zásluhou byla možnost už od roku 1951

studovat hru na trombon na AMU a stal se také jeho prvním externím profesorem, kde

působil až do roku 1958. Před tím se na AMU z žesťových nástrojů vyučoval pouze lesní

roh.

Ušákovo  ohromné  mistrovství  v  pedagogické  práci  si  můžeme  ověřit  nejen  v jeho

trombonové "škole", ale následně i v celé řadě etud a cvičení, které vytvořil. Pokud měl

student  nějaký  technický problém,  Ušák  hned napsal  cvičení  a  problém začal  řešit.

Originály těchto etud se vesměs nezachovaly. V roce 1953 pak dokončuje třídílnou práci

"Pozoun", která začala vznikat již v r.1925. Tato práce nikdy tiskem nevyšla, protože byla

jednak rozsáhlá a je také psána češtinou své doby, která se dnes už nepoužívá. I po

odchodu do důchodu v r.1956 ale dál pokračuje velice aktivně v práci publicistické i

teoretické. Ušák zemřel 25.května 1965 na rakovinu žaludku a byl pohřben na hřbitově

v Hořovicích.   

Jaroslava  Ušáka považujeme za  právoplatného  zakladatele  české  trombonové  školy,

který dokázal rozpracovat metodiku výuky a zásady cvičení v nebývale přesné a precizní

podobě. 

Že to byl ale zároveň člověk, který také dokázal procházel životem s humorem, rád bych

tady citoval z jeho dopisu adresovaný řediteli brněnské konzervatoře panu Kunclovi 

(dopis je z roku 1960)

Obecnou jsem chodil v Praze Na Karlově a na Vinohradech. Tam byl mi učitelem 

p.Majer, zde p.Jablonský, u kterého učil jsem se v 5.tř. Také housle, 5 kluků najednou! 

Kdo byl s cvičením dříve hotov ten byl lepší! V literních předmětech nebyl jsem pilný, ale



přes to šel jsem na reálku (v Ječné v Praze). S bídou došplhal jsem do kvarty, neboť jsem

měl jen 3 jedničky, z mravu, těsnopisu a zpěvu, z tělocviku pro nemožnou tloušťku měl 

jsem 6!... a z němčiny 5! neb nechtěl jsem se němčině učit jako zarytý nacionalista, 

který i Řím nenáviděl. Ta koule mi byla osudná. Z trestu jsem byl poslán p. otcem do 

Drážďan na prázdniny, ale tam místo brebentění stále jsem jen hrál na housle nebo 

piáno. Na  reálce jsem totiž 1 rok pokračoval ve výuce houslí u Jos. Maliny, absolventa 

konzervatoře a žáka Halířova v Berlíně. Tam jsem se nejvíc naučil. Malina poznal 

nadání, navrhoval otci další studium na konzervatoři, ke kterému by mne připravil, ale 

to mu otec, obchodník již především, nechtěl rozumět. Co s muzikou, aby pak vybíral v 

hospodě na talíř, apod. Víc on, z nejchudšího vyšedší, o společenském životě neznal. U 

nás doma platilo spořit a přebytek využít jako provozní kapitál. A pak, jaké pak dlouhé 

učení, 6 let!, on to také neměl a to dětem dávat nebude. Zle se nám to vymstilo, i mě, 

neboť výborné moje potomní studium na konservatoři málo hodnotil: jó, kdyby to bylo 

na reálce, ale todle, muzika to nic není. Když jsem končil s pumou z němčiny nižší 

reálku, nevěděli si rodiče, zejména všemu rozumějící p. otec, rady se mnou. Přijel jsem z

Drážďan, pečlivě jsem se připravoval na kvintu (krom němčiny, která byla nepovinná) a 

co chvíli jako oddech hrál jsem, hlavně na housle. Měl jsem to rád. A dopadlo to tak, že 

tentokrát rozhodla matka: když tak pořád hraju, že by se to mohlo zkusit s tou 

konservatoří, neboť vlivem společenských styků měla poněkud jiné názory na 

budoucnost absolventa konzervatoře. A tak, bez jakékoliv přípravy šlo se ke zoušce. 

Dopadlo to tak, že jsem byl přijat na dechový nástroj, čemuž jsem byl velmi rád také 

proto, že odpadnou dvojhmaty, které jsem často hrál falešně. Napřed určili flétnu, pak 

hoboj, ale při rozdělování rozvrhu byl z toho pozoun. Mě to bylo jedno, neboť moje 

instrumentální znalosti byly: housle, viola, basička, basa, flétna, klarinet, trumpeta, 

bubny a bas, ale nešlo mi do hlavy, jak je možné na trubku tolik toho zahrát, když má 

jen tři klapky! O hoboji neměl jsem ponětí a proto, když mi při konečném rozhodnutí 

hlásili, že jsem přijat na hoboj, šel jsem na poradu k tetince. Ta to snad bude vědět, 

vždyť chodí na koncerty té Filharmonie a zná se s některými jejími členy, např. s 1. 

basistou p. Kocourkem (teta byla velmi hezká). Milá tetinka to asi brala ryze 

společensky, ale aby zachránila svou reputaci prohlásila, že to bude asi ta fajfka (mínila 

basklarinet, neboť saxofony u nás tehdy vůbec se nevyskytovaly). S tím jsem přišel 



domů, že mým nástrojem je hoboj, který vypadá jako fajfka. Po krátké domácí poradě 

šel jsem k Langmajerovi, obchodníku a nástrojaři, který byl naším dvorním ladičem, 

vyzkoumat, jak by to vypadalo s koupí nástroje. A tam jsem s hrůzou zjistil, že ta fajfka 

má také brýle! Tak vypadaly mé začátky. Bylo toho ještě více, že by z toho byla zábavná 

muzikantská povídačka.“

 (Petr Peremský - Magisterská práce HAMU 2012: Jaroslav Ušák – zakladatel moderní pozounové školy)

           Miloslav Hejda – můj pedagog a pokračovatel odkazu J.Ušáka

Miloslav Hejda studoval hru na trombon u Jaroslava Ušáka na Pražské konzervatoři v

letech 1945 – 1951. Nejprve byl ale na tuto školu přijat na studium kontrabasu ve třídě

Oldřicha Šorejse. Po krátké době ale začal mít zdravotní problémy s hybností své ruky a

studia kontrabasu musel zanechat. Mezitím už ale navázal vztah s Jaroslavem Ušákem,

který ho přesvědčil, aby nastoupil ke studiu do jeho trombonové třídy. Hejda totiž už od

dětství, jako správný vesnický kluk vypomáhal na místních zábavách a tancovačkách na

heligon. Po roční přestávce se Hejda teda odhodlal ke druhým přijímacím zkouškam na

Pražskou konzervatoř a stal se řádným studentem trombonové třídy. Byl přijat jako hráč

na  basový  trombon.   Během  studií  se  Miloslav  Hejda  zůčastnil  soutěžě  všech

československých konervatoří, kde se mu podařilo získat titul laureáta a své studia pak

ukončil absolventským koncertem ve Dvořákově síní Rudolfina, kde zahral Koncert pro

basový pozoun Jožky Matěje.

Po absolvování konzervatoře pokračoval ve svých studiích dále na Akademii múzických

umění v Praze a to opět ve třídě profesora Jaroslava Ušáka. V roce 1953 se konala

soutěž v rámci světového festivalu mládeže a studenstva v Bukurešti, kde Hejda získal

třetí cenu a titul laureáta soutěže.

Své vlastní pedagogické skušenosti pak začal rozvíjet jako učitel teorie na hudební škole

v Žatci. V roce 1951 se stal členem Československého státního souboru písní a tanců

(později přejmenovaného na Armádní umělecký soubor), kde působil až do roku 1955.

Po skončení studia na HAMU získal místo učitele tuby na pražské konzervatoři, protože

profesor Antonín Pletánek který tam učil, náhle zemřel a toto místo bylo neobsazeno.

V roce 1956 zvítězil také v konkurzu České filharmonie na pozici tubisty, ale s povinností



basového trombonu.

V roce 1958 pak po profesorovi Ušákovi přebral zodpovědnost za vedení trombonové

třídy na Pražské konzervatoři a vzápětí se stal také externím pedagogem na HAMU.

Hejdův  vliv  na  úroveň  výuky  trombonu  v  čechách  byl  od  těchto  let  zásadní.  Dál

rozpracovával a pokračoval v práci a myšlenkách Jaroslava Ušáka. Díky práci v České

filharmonii a jejím častým zájezdům do zahraničí, byl schopen nabírat další moderní

postupy, se kterými se v zahraničí pracovalo a přenášet je do své výuky. Také navázal

mnoho skvělých  přátelství,  díky  kterým se  dostal  ke  spoustě  notového materiálu  v

socialistickém  Československu  nedostupnho  (za  všechny  můžeme  menovat  např.

Williama Cramera, který působil jako pedagog výuky trombonu na hudební univerzitě

na Floridě ve Spojených státech)

Svové  pedagogické  působení  Hejda  v  roce  1984  omezil,  když  přestal  vzučovat  na

Pražské konzervatoři. Dál působil jako trombonista ČF a plně se věnoval výuce pouze na

HAMU. Za svůj obrovský pedagogický přínos byl v roce 1991 odměněn prezidentem

Václavem Havlem udělením titulu profesor.

Během svého života neustále pracoval s odkazem Jaroslava Ušáka. Sám ale také přispěl

do rozšíření trombonové literatury napsaním 

Etud pro tubu a Přípravnou školou pro snížcový pozoun.

Miloslav Hejda zemřel na vážné a vleklé zdravotní problémy v roce 1998.

Metodika cvičení na trombon

Celý život jsem se zaobíral vytvořením sestavy účinných cvičení pro trombon. Je jasné,

že jejich konkrétní obsah se během vývoje hráče, vlivem věku a rozvoje jeho zkušeností,

ale  i  momentální  fyzické  situace  a  zdravotního  stavu  neustále  mírně  proměňuje.

Základní zásady by ale měli být dodržovány ve všech případech a tyto zásady jsou dvě:

1 – každodenní technické cvičení musí obsahovat pět základních způsobu hraní a to

dlouhé tóny, staccato, legato, trilek a stupnice. 

2 – druhá zásada je nesmírně důležitá a podmiňuje tu první. Tou zásadou je absolutně

koncentrované  hraní!  Hraní  s  plným vědomím a soustředěním na každou zahranou



notu. Hráč musí být vědomím neustále přítomen probíhajícímu cvičení. Jedině tak bude

schopen odhalovat případné nedostatky ve svém hraní a dokáže nalézat nové cesty a

řešení pro své zlepšování.

Hra  na  trombón  má  kromě  mnoha  shodných  nebo  velmi  podobných  vlastností

s ostatními žesťovými nástroji i několik vlastních odlišností a specifik. 

Jedna z prvních a nejpodstatnějších vychází především z jeho samotné stavby. Trombon

je sestaven pouze z dlouhých přímých trubic, které mají jenom minimum ohebů (na

rozdíl  od  lesního rohu,  či  trumpety).  Toto  způsobuje,  že  vzduchový  proud,  který  je

nositelem tónu nemá v zakroucených trubicích přirozenou oporu a je tak vytvářen a

celou  dobu  udržován v kvalitě  pouze  koordinovaným  tlakem bránice  a  napětím rtů

(tento rozdíl pozná každý trombonista, který má možnost si zahrát na baskřídlovku, či

bastrumpetu, které mají stavbu podobnou ostatním žesťovým nástrojům a kde je ozev

tónů zřetelně snazší). Dá se říct, že způsob tvorby, resp.nasazení tónu na trombón je

mírně náročnější,  než na ostatní  žesťové nástroje a vyžaduje oproti  nim o nepatrný

zlomek sekundy delší čas na přípravu koordinace napětí bránice a rtů. Ač si to mnoho

hráčů  plně  neuvědomuje,  či  nerado  přiznává,  je  právě  i  toto  jednou  z  příčin  té

nepopulární vlastnosti trombonistů v orchestrech, že jsou občas „pozdě“. A to často, i

při téměř subjektivní jistotě že nasadili včas. 

Na dovysvětlení je ale potřeba říci, že se v žádném případě nejedná o věc v sólovém

hraní nějak poznatelnou či omezující. Trombonista musí tuto skutečnost řešit spíš při

koordinaci nasazení s jinými nástrojovými skupinami v orchestru, či v souboru.

Tato  pasáž  také  není  v žádném  případě  žehráním  na  podobu,  či  špatné  vlastnosti

nástroje. Je to spíš výzva k poznání techniky tvorby tónu na trombon, k jejímu naučení

a následnému ovládnutí. Stavba trombonu je staletími prověřená, osvědčená a přináší

ničím nezastupitelnou výhodu přirozeně jasného a zvukově čistého tenorového tónu,

který  svou  zvukovou kvalitou  a  plností  získal  v  hudbě  nezastupitelnou  roli,  a  který

dokáže skvěle obstát jak v těch nejjemnějších, tak i v těch nejdramatičtějších pasážích

skladby. 

Trombón je tedy jeden z mála dechových nástrojů, který od svého vzniku v  15.století



zůstal  ve  stejné  podobě  a  vývoj  se  u  něj  projevil  pouze  v razantním  zkvalitnění

výrobních materiálů, nikoliv ve změně podstaty jeho stavby. Jedná se o nástroj snižcový,

což přináší kromě mnoha výhod také další specifický problém. Na rozdíl od ostatních

žesťových nástrojů, které změnu délky hlavní trubice dokážou díky ventilům provést

okamžitě  a  beze  změny  tlaku  v ní  samotné,  trombón  toto  nedokáže.  Změny  délky

trubice dosahuje posunem snižce, což je nejenom pomalejší, ale také způsobuje změny

tlaku v ní samotné. Prudké vytažení snižce způsobuje v trubici  relativní podtlak a její

přitažení  zase  opak.  V technických  pasážích  to  má  pak  za  následek  občasnou

nevyrovnanost zvukové kvality jednotlivých tónů a také tendenci  k jejich dynamické

nevyváženosti. 

Řešením tohoto problému se intenzivně zabývali i dva nejvýznamější pedagogové české

trombonové školy - prof.Jaroslav Ušák ve Škole snížcové techniky a doc.Miloslav Hejda

v Přípravné škole hry na snížcový tenorový pozoun. Oba ve svých pracích zdůrazňují

potřebu zvukové vyrovnanosti celého rozsahu nástroje při nasazení i při hraní legata a

ukazují cesty a způsoby, jak toho docílit. Hlavní důraz oba pedagogové kladli na dech a

na  propracovanou  snížcovou  techniku  s  maximálním  využitím  vedlejších  poloh

trombonu.  Použití  vedlejších  poloh  trombonu  totiž  umožňuje  při  hraní  využít  ten

nejpřímější pohyb snížce a vyhnout se, případně co nejvíce eliminovat jeho zbytečné

protipohyby.

Jako velice  efektivním doplňkem k  řešení  tohoto problému se  dle  mých zkušeností

nabízí i cvičení stupnic, které jsou ostatně i jedním z nejzákladnějších a nejdůležitějších

cvičení pro všechny hudební nástroje. Upevňují představu tonality, procvičují intonaci a

jako základní technické cvičení jsou absolutně nepostradatelnou součástí každodenního

cvičení všech hudebníků.

U hráče na trombón pak hraní stupnic představuje (krom všeho co bylo zmíněno) také

mocný  nástroj  na  zvládnutí  kolísavého  tlaku  v nástroji  díky  relativně  jednoduché

kontrole kvality zvuku a také díky snažšímu pochopení a používání  vedlejších poloh

nástroje. Stupnice se svými akordy poskytují veškeré možné kombinace pohybu snižce

v nástroji a přehledně a jasně ukazují problémová místa a vazby. Při soustředěném a

koncentrovaném  cvičení  jsou  poměrně  snadno  odhalitelná  a  při  jejich  následném



procvičování dochází k podvědomé koordinaci napětí bránice s napětím ve rtech, které

pak společně vyvažují třetí faktor který vstupuje do hry – změny tlaku v nástroji.

Při pravidelném a soustředěném procvičování stupnic - s důrazem na intonaci, kvalitu

tónu a naprostou zvukovou vyrovnanost nasazení, dochází během relativně krátkého

času  (záleží  to  samozřejmě  na  individuálních  dispozicích)  k  výraznému  zlepšení

vyrovnanosti a jistotě nasazení, techniky hry i kvalitě tónu.

Rozsah  nástroje  je  z  části  daný  každému  hráči  dispozičně,  ale  z  velké částí  jde  o

dovednost,  kterou hodnotným cvičením lze účinně rozšiřovat  a  zkvalitňovat.  Na šíři

rozsahu také snad nejsnadněji poznáme celkovou kondici hráče a kvality jeho nátisku.

Je  zjevné,  že  když  už  i  jenom  samotné  mechanické  cvičení  resp.hraní  má  vliv  na

celkovou  šíři  rozsahu,  tak  cvičení  kvalitního  obsahu  (např.Ernst  Paudert,  Georg

Kopprasch, Félix Vobaron aj.)  koncentrovaným a soustředěným způsobem má vliv na

šíři rozsahu zcela zásadní. Je nesmírně důležité dovést každého studenta k pochopení

zákonitostí  budování  tónového  rozsahu,  k jeho  zkvalitňování,  rozšiřování  a  také

nakonec i k jeho udržování.

Na  rozsahu  každého  hráče  žesťového  nástroje  se  zásadním  způsobem  podílejí

především tři významné faktory, které vzájemným koordinovaným vlivem rozhodují o

jeho výsledné podobě, kvalitě a šíři. Je to kondice nátisku, správná velikost a stavba

nátrubku a koordinované napětí bránice s dechem.

Dech a jeho energii vytváříme v těle pomocí bránice. Je to sval, který rozděluje trup na

hrudní  a  břišní  dutinu.  Tvoří  dno  dutiny  hrudní  a  strop  dutiny  břišní.  Má  hluboce

klenutý  tvar,  který  připomíná  napnutý  padák.  Bránice  je  spojena  s  orgány,  které

obklopuje a proto hluboké dýchání dokáže pozitivně ovlivňovat i jejích činnost. Hluboký

nádech a výdech umožňují společně s bránicí i vnitřní a vnější mezižeberní svaly. Plíce

totiž nemají svaly a jsou tedy při dechu pasivní. Pohyb hrudi a bránice umožňují nádech

a výdech tím, že vytvářejí prostor, aby se plíce mohly uvolnit, nasát vzduch a potom

stlačit  a  tím  vzduch  zase  vytlačit.  Dýchání  se  tedy  děje  díky  spolupráci  bránice  a

vnitřních a vnějších mezižeberních svalů. 

Napětí  dechu  pak  v samotném  základě  vzniká   na  propnuté  bránici.  Jedná  se  o



přirozené napětí, u kterého v žádném případě nesmí hráč pociťovat ani náznak jakékoli

křeče,  nebo nepřirozenosti.  Protože  žádný člověk  nevidí  do svého nitra  musíme se

ubezpečit,  že student správně pochopil  o kterém místě a jakémže to napětí  vlastně

mluvíme. Pohyb a účinek působení bránice může každý bezpečně rozpoznat při lehkém

zakašlání,   kdy  nervová  soustava  a  lidské  podvědomí  automaticky  využije  bránici

ke zvýšení  tlaku  a  intenzity  vydechovaného  vzduchu.  Studentu  musí  být  jasné,  že

v žádném případě nejde o nějaké křečovité zatnutí, či stáhnutí břicha, ale o naprosto

přirozený stav napětí, který musí pociťovat jako naprosto normální a příjemný pocit!

Toto napětí  se ovšem samozřejmě netýká pouze bránice,  ale musí  procházet  celým

tělem, resp. trupem. Ať ve stoje či v sedě, musí z hráče při hraní vyzařovat energie a

přirozené svalové napětí.

Nátisk – alfa a omega každého hráče na žesťový nástroj. Místo, kde se dech pomocí

vibrací  rtů mění v tón a kde se napětí  dechu mění v jeho barvu a sytost. Při  běžné

mimice používáme na čtyřicet obličejových svalů a ty všechny se v menší, či větší míře

podílejí na celkovém charakteru, síle a kvalitě nátisku. Znakem správně vyvïnutého a

postaveného  nátisku  je  schopnost  přirozeného  napětí,  kdy  při  hraní  nedochází

k žádným  křečovitým  stažením  obličejových  svalů,  ani  k žádným  nepřirozeným

grimasám.

Nátrubek  tedy  společně  s nátiskem  tvoří  neuralgickou  část  spojení  mezi  tělem

hudebníka  a  samotným  nástrojem  a  má  zásadní  vliv  na  výslednou  podobu  zvuku

nástroje. Nátrubek sice tvoří poměrně malou část nástroje, jedná se ale o část nanejvýš

důležitou a zásadní. Je proto velice důležité znát jeho základní stavbu, jeho vlastnosti a

charakteristiky.  Uvědomovat  si  z jakých  částí  se  skládá  a  jaký  je  pak  jejich  vliv  na

výsledné hraní.

Při  výběru  vhodného  nátrubku  musíme  brát  v  patrnost  několik  důležitých  kritérií.

Předně  jde  o  fyzickou  konstituci  hráče,  jeho  celkovou  fyzickou  stavbu  a  svalovou

dispozici.  S tím také  úzce  souvisí  otázka  věku,  intenzity  denní  práce  s  nástrojem  a

celkové doby, kterou se hráč věnuje hraní na nástroj. Obecně platí, že  v nižším věku, či

při  slabší  fyzické konstituci  by hráč měl používat nátrubek s mělčím kotlíkem, širším



rantlem a s ostřejší  vnitřní  hranou (např.Vincent Bach 7C, příp.  6 3/4C).  Tato stavba

nátrubku mu totiž umožní i s menším fyzickým vkladem dosáhnout poměrně širokého

tónového i dynamického rozsahu.

Naopak hráči, kteří jsou fyzicky zdatní, kteří už mají zkušenosti s hraním a každodenním

cvičením s oblibou vyhledávají větší velikosti nátrubků (např. Vincent Bach 5G). Ty jim

totiž  už  dokážou  poskytnout  výrazně  barevnější  tón,  sytější  zvuk  a  opravdu  veliký

dynamický i tónový rozsah. Pravdou ovšem zůstává, že zvládnutí takového nátrubku už

vyžaduje značné zkušenosti a také značnou fyzickou vyspělost.

Napětí dechu, nátisk a nátrubek jsou tedy tři základní veličiny, určující kvalitní hraní na

trombon.  Nátisk  ve  spolupráci  s  dechem určuje  kvalitu  zvuku,  tónový  i  dynamický

rozsah i technické možnosti každého hráče. Je ale potřeba si uvědomit, že schopnost

správně koordinovat napětí dechu s nátiskem, s nátrubkem a to pak ještě se samotným

nástrojem  je  věc  nesmírně  obtížná,  která  vyžaduje  neustálou  kontrolu  a  neustálé

dolaďování jednotlivých složek. 

Každodenní  technická cvičení  ale  vytvářejí  ideální  prostor,  kde si  každý trombonista

může  ověřovat  své  stávající  schopnosti,  poznávat  své  možnosti,  hranice  a  vytvářet

příhodné podmínky pro svůj další rozvoj a růst.

Samotný  obsah  technických  cvičení  pro  trombon  tvoří  soubor  pěti  jednoduchých

disciplín, které ale ve své podstatě dokážou jednoduše odhalit a také řešit naprostou

většinu běžných, ale i zásadních technických problémů. 

Jsou to dlouhé tóny, staccato, legáto, trilky a stupnice. Jejich účinnost spočívá právě v

jejich jednoduchosti a jejich pečlivé provádění trombonistům poskytuje klíč k odhalení

případných problémů v hraní a jejich efektivní řešení, či odstraňování.

Dlouhé tóny jsou absolutně základním a ničím nenahraditelným cvičením. Při správném

a soustředěném hraní dokáže toto cvičení přirozeně korigovat polohu nátrubku, resp.

usazovat  nátrubek  na  místo,  kde  dochází  k  nejefektivnější  vibraci  rtů.  U  cvičení  je

potřeba  dýchat  přirozeným  hlubokým  dechem  a  zároveň  se  vyvarovat  jakýchkoliv

extrémů.  Dlouhé tóny  je  potřeba hrát  ve  všech  dynamikách  a  v  celém rozsahu.  Je

důležité neustále dbát na kvalitu tónu od jeho počátku až po naprostý konec. Neustále



procvičovat  nasazení  tónů  jak  v těch  nejslabších  dynamikách,  tak  také  v těch

nejsilnějších.  Rozeznění  i  ukončení  tónu  musí  být  v každém  okamžiku  a  dynamice

dokonalé. Neustálá koncentrace na kvalitu zvuku efektivně koordinuje napětí bránice a

rtů v nátrubku. Správné a přirozené napětí bránice a rtů má zásadní vliv na kvalitu tónu,

na jeho barvu a také na jeho přesný ozev.

Staccato  je  také  základním  cvičením  na  trombón.  Jeho  hlavní  význam  spočívá

samozřejmě v docílení schopností hraní staccata ve všech tempech a dynamikách, jeho

druhotný  účinek  se  pak  projevuje  v  podstatném  rošíření  a  zkvalitnění  tónového

rozsahu. 

Při cvičení je potřeba dbát na dokonalý zvuk každého jednotlivého nasazení. Každý hráč

při  provádení  tohoto  cvičení  zjistí,  že  bez  přiměřeného  tlaku  bránice  je  nesmírně

obtížné udržet kvalitu nasazení všech tónů ve všech polohách. Chvíli to rty bez patřičné

opory bránice mohou zvládat i samy, ale při zvyšování zátěže dospěje každý hráč na

hranici, kde se bez patřičné dechové podpory začne zvuk a nasazení zhoršovat.

Jedině  dokonalá  souhra  rtů  a  bránice  dokáže  zabezpečit  kvalitní  nasazení  i  v  těch

nejobtížnějších polohách a dynamikách. Je potřeba se soustředit na dech, na bránici a

pečlivě  dbát  na  zvukovou  čistotu  každého  nasazení.  Pokud  se  začne  zhoršovat,  je

potřeba ubrat rychlost, příp. upravit dynamiku tak,  aby byl zvuk opět dokonalý. Je to

nesmírně  důležité  pravidlo.  Jedině  takto  si  každý  jednotlivý  hráč  postupně  dokáže

seřídit nátisk a bránici do správného poměru. Odměnou mu pak bude krásný, barevný

tón a kvalitní nátisk.

Legato je třetí základní technickou dovedností, kterou je potřeba každý den pilovat a

zdokonalovat.  Tady  musí  každý  trombonista  od  začátku  využívat  výsledku  práce

předchozích  dvou  cvičení.  Protože  ke  správnému  zvládnutí  legata  je  nezbytné  mít

nátrubek  usazený  na  správném  místě  tak,  aby  rty  dokázaly  tvořit  tóny  naprosto

přirozeně  a  bez  námahy.  Také  je  ale  potřeba  mít  úplně  bezpodmínečně  zvládnuté

brániční dýchání, které jako jediné dokáže dát legatu lehkost a eleganci.

I toto cvičení je ale nutno provádět s plnou koncentrací. Hráč musí v každém momentu

dbát na zvukovou dokonalost. Nesmí ve svém hraní opomenout žádnou nezdařenou



vazbu, protože tím by jí vlastně fixoval. Jestli se v legatu objeví jakýkoliv problém, je

potřeba okamžitě zastavit a pokusit se to místo opravit a zahrát správně. Obvykle je

potřeba zmírnit tempo, nebo upravit dynamiku.

Je potřeba na každého apelovat, aby byl ve cvičení poctivý a pozorný. Jedině ten, kdo

nepospíchá  a  je  při  cvičení  dokonale  koncentrovaný  na  zvuk  nástroje,  bude  ve

zlepšování pokračovat opravdu rychle.

Trilek  je  v  rámci  trombonových  dovedností  značně  pokročilá  disciplína  a  speciální

dovednost, kterou už nedokáže zvládnout úplně každý trombonista. Jedná se totiž o

retní  trilek, kdy  trombonista pouze za pomoci rtů dosahuje rychlého střídání dvou

tónů. To se dá uskutečnit pouze tehdy, když koordinace rtů, nátisku a tlaku bránice je v

naprosté a dokonalé souhře. Když hráč dokáže přesně ovládat rychlost střídání tónu,

když si dokáže uvědomovat přesný počet tónů v trilku, tak to už znamená mistrovské

ovládání nástroje. Při studiu trilku každý hráč pozná, jestli už zvládl techniku dechu a

zdali má správný nátrubek na správném místě nátisku. Pokud zní trilek těžkopádně, je

nepravidelný a zvukově nevyrovnaný jasně to poukazuje nato, že hráč ještě dokonale

neovládá brániční dýchání a nátisk ještě nemá rozvinutý v patřičné formě.

Pokud ale trilek zní lehce ve všech polohách a dynamikách, pokud hráč přesně ovládá

jeho začátek, průběh i ukončení, dokáže trilek zrychlovat, či zpomalovat, může říct, že

zvládá techniku dýchání, hraje na správny nátrubek a má dobrý nátisk.

O potřebě cvičení stupnic jsem se již zmínil, proto už jen pár slov. Jestliže jsou dlouhé

tóny základním technickým cvičením pro trombon, pak stupnice jsou jeho cvičením

královské disciplíny. Spojují v sobě totiž všechna předchozí dílčí cvičení a tak mohou

trombonisté ve stupnicích procvičovat dlouhé tóny, staccato, legato i trilky.

Základním cílem cvičení je schopnost zahrát stupnice a akordy tak, aby byly zvukově

naprosto vyrovnané a intonačně dokonale čisté.  Je potřeba se soustředit  na kvalitu

zvuku každého zahraného tónu ve všech polohách i dynamikách tak, aby byl jeden tón

jako druhý. Toto je podstatou cvičení stupnic na trombón a ač se to možná nezdá, jedná

se pro trombonistu o velice náročné cvičení. Kdo dokáže zahrát stupnice a jejich akordy

dokonale zvukově a intonačně čistě, ten to rozhodně pozná a ocení ve veškerém dalším



hraní.

Tak,  jako  každý  sportovec,  který  mimo  svůj  sport  musí  trénovat  v  posilovně  a

tělocvičně, aby umožnil koordinovaný rozvoj veškerého svého svalstva a kondice celého

těla, tak musí i trombonista dokázat oddělit cvičení technické od cvičení uměleckého.

Použil jsem slovo oddělit, ale ve skutečnosti není nic víc propojeného jako tyto dva díly

cvičení. Obsah jednoho musí reflektovat potřeby toho druhého. Jedno musí vycházet z

druhého. Jestli při studiu nějaké skladby, či etudy trombonista zjistí jakýkoliv technický

problém,  jeho řešení  musí  hledat  v  technické  části  denního cvičení.  Musí  problém

dokázat  odhalit,  zevšeobecnit  a  jeho  základní  podobu  zařadit  do  obsahu technické

části. To znamená, že konkrétní obsah technických cvičení se mění s růstem, potřebami

a  technickou  vyspělostí  každého  hráče.  Není  to  cvičení,  které  se  dá  sestavit  a  v

nezměněné  podobě  používat  celý  život.  Konkrétní  obsah  a  podoba  každodenního

cvičení určuje momentální kondice hráče, jeho zdravotní a fyzický stav a samozřejmě

potřeby, které musí řešit v rámci studia, či přípravy na vystoupení. Tady zdokonaluje a

řeší veškeré žádoucí potřeby a dovednosti, které mu pak umožnůjí naplnit umělecké

představy studovaného koncertu, či skladby.

Každý  pedagog  by  měl  být  schopen  vysvětlit  studentům  důležitost  každodenního

technického  cvičení  a  jeho  nezastupitelnou  roli  při  rozvíjení  jejích  interpretačních

dovedností. Vysvětlit jím základní principy tvorby obsahu tohoto cvičení a umění dál s

ním efektivně pracovat.

Na závěr bych se rád ještě alespoň letmo dotknul jednoho důležitého tématu, který řeší

téměř každý aktivní hráč, či umělec a který, dle mých veškerých zkušeností, úzce souvisí

i s dosud rozebíraným tématem. Je to tréma při veřejném vystoupení. 

Řešení tohoto problému jsem léta hledal a řešil jednak sám jako výkonný umělec a v

posledních letech mnohokrát už i jako pedagog. Jedná se ale o velice složitý problém,

který je jen těžko uchopitelný, protože tréma je ze své podstaty jako chameleón. Mění

své podoby, objevuje se tam, kde by ji nikdo nečekal a naopak se nedostaví ve chvíli,

kdy jsme přesvědčeni, že tam bude. Tréma je prostě naprosto nevyzpytatelná a dokáže

překvapit úplně každého kdykoliv a kdekoliv.



Je tedy zřejmé, že spolehlivý a účinný recept na řešení této problematiky neexistuje. Ve

snaze alespoň zmírnit její následky jsme objevili mnoho dílčích cest a způsobů jak její

neblahé důsledky alespoň zmírnit (např. meditace, jóga, hluboké dýchání, prohlubování

vědomé koncentrace a jiné)

Jeden nečekaný bonus ale přináší i perfektně ovládané a zvládnuté technické cvičení.

Jak před léty u sebe, tak i v současnosti u mnoha talentovaných studentů jsem zjistil, že

čím větší je každodenní snaha o dokonalou technickou připravenost a čím preciznější je

technická vybavenost hráče, tím méně podléhá nejistotě a nervozitě při vystoupení a je

schopen prezentovat své hráčské schopnosti na té nejvyšší úrovni.

Moc bych si přál, aby každý pedagog dokázal mladým interpretům představit, přiblížit a

ukázat krásný svět interpretačního umění. Jeho zákonitosti a krásy, ale i záludnosti a

problémy, které je potřeba znát a řešit.  Není to lehká ani  snadná cesta.  Je potřeba

mnoho let pilně a poctivě pracovat. Pracovat s vizí a jít pořád za svým cílem. Odměnou

je  pak  ale  nádherný  a  neopakovatelný  pocit  na  pódiu,  kdy  hudbou  dokážeme

promlouvat ke svým posluchačům. 

Dnes  už  s  jistotou  vím,  že  vše  co  není  prožito  osobně,  je  jenom  fikcí  objektivního

poznání a že je to ve skutečnosti pouhá abstrakce. Člověk může zkoumaný problém

pochopit jen tehdy, když do něj vklouzne celou svou osobností a vše prožije srdcem a

duší zevnitř. Vše, o čem jsem v této stati psal je můj poznaný svět.

   Publikace

V roce 2016 jsem v nakladatelství  Thomas Music  Publishing Prague vydal  publikaci

Pracovní sešit  denního cvičení pro trombon.  Jedná se o studii  určenou studentům

konzervatoří a vysokých škol v oboru hry na trombón.

V textové části se snažím poskytnout studentům odpovědi na jejch nejčastější otázky

týkající se hry, studia a řešení případných specifikých problémů hry na trombon. 

Ve druhé části jim ve zjednodušené formě představuji svůj systém denního cvičení tak,

jak jsem ho sám používal v době svých studií a probíhající koncertní činnosti. 

Sešit  je  koncipován  tak,  aby  ponechával  studentům  prostor  i  pro  jejich  poznámky,



vlastní úvahy a zkušenosti. Tímto způsobem jsem se pokusil podnítit jejich schopnost k

vytváření  vlastních  koncepcí  denní  přípravy.  Dle  mého názoru  je  nesmírně důležité

podněcovat ve studentech aktivní osobní přístup ke studiu. Jedině jejich angažovaným

vložením se do problematiky studia trombonu může zabezpečit jejích opravdový rozvoj.

    Pedagogická činnost

Svojí  pedagogickou  činnost  jsem  začal  jako  lektor  letních  prázdninových  kurzů  ve

Strakonicích  v  roce  1994.  Byl  to  první  ročník  interpetačních  kurzů,  který  vznikl  z

podnětu paní Hany Daňhové a který trvá bez přestávky do dnes. Kurz byl od začátku

určen pro hráče na trubku a trombon všech věkových kategorií.

Lektorem  prvního  ročníku  v  oboru  trumpeta  byl  významný  pedagog  Pražské

konzervatoře a legendární sólo trumpetista České filharmonie Miroslav Kejmar.

Já  jsem se  ujal  výuky  trombonu  a  během následujících  čtyřech  ročníků  kurzů  vedl

výuku pro zhruba dvacet  pět mladých trombonistů.  Z některých se po těch mnoha

letech  už  stali  uznávaní  pedagogové  (např.Jarmil  Kabeláč  působící  v  Liberci),  či

profesionální  hudebnící  (např.  Jan  Krajhanzl,  Petr  Peremský,  či  především  -  Robert

Kozánek sólo trombonista České filharmonie a pedagog na JAMU)

V roce 2004 jsem se stal členem poroty 56.ročníku Mezinárodní soutěže Pražského jara.

Porota ve složení:  Jiří  Hlaváč  (ČR),  Heinz  Fadle  (Německo),  Jonas  Bylund  (Švédsko),

Rudolf Josef (Rakousko), Jacques Mauger (Francie), Jiří Novotný a Zdeněk Pulec (ČR) a

Branimir Slokar (Slovinsko) 

Oficiální stránky Pražského jara

V roce 2005 jsem byl členem poroty Interpretační soutěže žesťových nástrojů v Brně.

V  roce  2010  jsem  byl  členem  přípravné  komise  63.ročníku  Mezinárodní  soutěže

Pražského jara.



V letech 2011 – 2016 jsem působil jako lektor Letních žesťových kurzů ve Vimperku,

kterých se opět zúčastnilo mnoho studentů z celé republiky. A také v těchto letech se

mezi nimi objevilo i několik skutečně vyjímečných talentů – např. Tomáš Trnka, který v

současnosti zastáva pozici sólotrombonisty Gewandhausorchestru v Lipsku.

Od roku 2011 působím jako pedagog na žesťovém oddělení Hudební a taneční fakultě

Akademie múzických umění v Praze.

Za léta mého působení jsem se kromě řady mimořádných koncertů a vystoupení také

podílel na přípravě 17 veřejných koncertů komorní hudby, na kterých vystoupilo pod

mým vedením celkem 47 souborů, ve kterých vystoupilo (samozřejmě i  opakovaně)

přes 270 účinkujících  posluchačů naší katedry.

  

 BRASStet – žesťové kvinteto HAMU

V roce 2019 získalo žesťové kvinteto HAMU pod mým pedagogickým vedením 

1.cenu a titul Laureáta na prestižní mezinárodní hudební soutěži:

Jeju International Brass Competition 2019 v Jižní Korei.

Přivezli  suverénní vítězství  z největší  asijské mezinárodní soutěže, kterou každoročně

pořádá Jižní Korea. Byli jedinými Evropany, přesto procházeli kláním od počátku jako

favorité.  Mladé české kvinteto BRASStet spolu hraje teprve necelé tři roky, přesto má

nakročeno  na  slibnou  uměleckou  dráhu.  Hraje  pod  uměleckým  vedením  Jiřího

Novotného ve složení Walter Hofbauer a Karel Hons - trubky, Daniela Roubíčková - lesní

roh, Barbora Kolafová - trombon a Jakub Chmelař - tuba. 

BRASStet,  složený  ze  studentů  Akademie  múzických  umění,  byl  na  soutěži  jediným

evropským  zástupcem  mezi  účastníky  této  kategorie.  Z prvního  kola  postupoval  se

souhlasem  všech  porotců.  Po  druhém  kole  byl  na  vedoucí  pozici  před  australským

Maverick Brass Quintet a Vastness Brass Quintet z Číny. Ve finále se český soubor utkal



s čínským ansámblem Vastness Brass Quintet, jehož členem je loňský finalista hornové

soutěže Pražského jara Zeng Yun, a se souborem Maverick Brass Quintet z Austrálie.

Češi  si  výhrou  mimo  jiné  zajistili  účinkování  na  příštím  jubilejním  25.  ročníku

mezinárodní  přehlídky  Jeju  International  Wind  Ensemble  Festival,  v  jejímž rámci  se

soutěž  každoročně  koná.  BRASStet  byl  od  počátku  soutěže  jediným  evropským

zástupcem mezi účastníky této kategorie.  Soubor se začal formovat na konci roku 2016

na žesťovém oddělení Hudební a taneční fakulty Akademie múzických umění v Praze

pod uměleckým vedením Jiřího Novotného. Hraje ve složení Walter Hofbauer a Karel

Hons -  trubky,  Daniela Roubíčková -  lesní  roh, Barbora Kolafová -  trombon a Jakub

Chmelař  -  tuba.  Mezinárodní  soutěž  žesťových  a  bicích  nástrojů  se  koná  na

subtropickém  ostrově  Čedžu  každoročně.  Objevuje  a  podporuje  mladé  talentované

instrumentalisty z celého světa a umožňuje jim poznat odlišnou kulturu a navázat nová

přátelství.  Historie  soutěže,  považované  za  největší  v  Asii,  sahá  do  roku  2000.

Každoročně na ni přijíždí na dvě stě umělců z celého světa. Jeju Wind Ensemble Festival

nabízí bohatý program zahrnující vystoupení profesionálních sólistů, dechových těles a

netradičních dechových uskupení. Na letošním ročníku vystoupil například trumpetista

Sergej  Nakarjakov,  soubor  Spanish  Brass  nebo  nově  se  etablující  originální  sexteto

Saxback Ensemble.

Svou  cestu  na  soutěž  mohl  soubor  uskutečnit  díky  příspěvku  od  Nadace  HAMU  a

cestovnímu stipendiu od Nadace „Nadání Josefa, Marie a Zdeňky Hlávkových“. 
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Žesťové kvinteto BRASStet se začalo formovat na konci roku 2016 z předních studentů

žesťového oddělení Akademie múzických umění v Praze pod uměleckým vedením Jiřího

Novotného. Všichni členové souboru jsou vítězové a laureáti významných národních i

mezinárodních soutěží. Své bohaté hráčské zkušenosti dokáží v tomto komorním tělese

skvěle  zhodnotit  a  rozvinout.  Soubor  pravidelně  vystupuje  na  předních  koncertech
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v rámci  akademické  půdy,  účastnil  se  reprezentativních  akcí  v Praze  a  koncertoval

v rámci  festivalů  Mladá  Praha,  Dvořákovo  Příbramsko  a  Praha  žije  hudbou.  Soutěž

v korejském Jeju je jejich první mezinárodní soutěží, které se účastní. 

Jeju International Music Competition

Mezinárodní soutěž žesťových a bicích nástrojů Jeju se každoročně koná na korejském

ostrově  Jeju  obklopeným  ohromující  přírodou.  Soutěž  objevuje  a  podporuje  mladé

talentované instrumentalisty z celého světa a umožňuje jim poznat odlišnou kulturu a

navázat nová přátelství. Historie soutěže sahá do roku 2000, kdy se konal první ročník.

Až do roku 2010 probíhala soutěž každé dva roky, od roku 2012 se koná každoročně. V

sudých letech je soutěž vypsaná pro bastrombony, euphonia, tuby a bicí nástroje. V

lichých  letech  se  soutěží  v  oborech  trubka,  lesní  roh,  trombon  a  žesťové  kvinteto.

Současně se soutěží probíhá v Jeju i mezinárodní festival dechových ansámblů, který

nabízí  bohatý  program  zahrnující  vystoupení  profesionálních  dechových  těles  a

netradičních dechových uskupení

BRASStet – vítězi z Jeju  (rozhovor)

„Repertoár psaný přímo pro žesťové kvinteto se u nás příliš nehraje.“

„Je důležité, aby člověk kromě svého partu měl přehled i o ostatních a podle toho se při 
hře řídil.“

Bylo to náročné? Jak je soutěž v Koreji strukturovaná, jak probíhá?

Soutěž je tříkolová pro všechny obory. Kromě naší kategorie se letos soutěžilo ještě v

oborech trubka, trombon a lesní roh. Probíhá po celou dobu konání Jeju International

Wind Ensemble Festival, takže něco málo přes týden. Letos se jí účastnilo okolo 250

soutěžících  z  celého  světa.  V  každé  sólové  kategorii  bylo  okolo  60  muzikantů,  nás

souborů bylo přihlášeno celkem 11 a všichni dorazili. V prvních dvou kolech byly vždy

povinné a volitelné skladby, finálové kolo pak už bylo určené celé. Repertoár zahrnoval

žánrově i dobově rozdílné skladby a s jejich nácvikem jsme měli práci opravdu všichni.

Což  nás  ale  při  seznamování  s  nimi  moc  potěšilo.  Často  se  totiž  stává,  že  party  v



kvintetech  mají  nejtěžší  trubky  a  spodní  žestě  jen  doprovází.  Připravovali  jsme  se

poctivě, velmi nám přitom pomohl náš umělecký vedoucí Jiří Novotný . Celý program

jsme  si  několikrát  obehráli  v  Praze  na  koncertech,  proto  jsme  na  místě  už  jen

vychytávali  detaily.  V  Jeju  jsme byli  o  pět  dní  dříve  kvůli  registraci,  soundchecku a

vlastně i kvůli překonání časového posunu.

Jaká byla konkurence? Soutěží jste procházeli s přehledem a hromadili náskok, ale

jména ostatních soutěžících přitom vůbec nebyla zanedbatelná...

Konkurence byla opravdu veliká. Asiati, kterých byla mezi soutěžícími většina, se ve hře

na žesťové nástroje neuvěřitelně zlepšili.  Mají  perfektně vycvičenou techniku a  i  po

zvukové stránce se začínají velmi blížit světovému standardu. V souboru je ale kromě

toho  potřeba ještě  skvělá  souhra,  cítění,  zvuková  vyváženost  a  především  stejné

vnímání frází a celkového sdělení skladby. Na tom jsme se při přípravě snažili pracovat

nejvíce  a  vyplatilo  se.  Je  důležité,  aby  člověk  kromě  svého  partu  měl  přehled  i  o

ostatních a podle toho se při hře řídil.

Byli jste jedinými zástupci z Evropy ve své kategorii, nebylo to trochu tísnivé?

Nebylo! Naopak nás to motivovalo k co nejlepšímu výkonu. Nechtěli jsme zklamat.

A atmosféra? Je tam spíš stres a konkurence nebo přátelské prostředí?

Atmosféra skvělá! Konkurence je na soutěžích vždycky, ale tam panovalo opravdu spíš

přátelské  prostředí.  Soutěžící  si  vzájemně  přáli  hodně  štěstí,  chodili  se  poslouchat,

fandili  si,  podporovali  se.  S  našimi  australskými  kolegy  z  finálového  kola  jsme  byli

dokonce několikrát  v  hospodě.  Skvělou inspirací  jsou též  koncerty,  které probíhají  v

rámci  festivalu.  Letos  tam  vystoupil  například  fenomenální  trumpetista Sergej

Nakarjakov.

Kdo rozhoduje, jaká porota?

Porota je mezinárodní. Jejím předsedou byl americký trombonista Scott Hartman.

Jaké ceny jste si odvezli, jistě i koncertní příležitosti?

Kromě diplomu a peněžité odměny i pozvání na příští jubilejní 25. ročník festivalu v Jeju,

kde budeme mít několik samostatných koncertů.



Budete pomýšlet ještě na další soutěže? A je jich vlastně pro soubor vašeho typu

dost?

Rádi  bychom se příští  rok zúčastnili  soutěže Jana Koetsiera v  Mnichově,  která bývá

každoročně na podzim. Letos se konal i první ročník soutěže Philipa Jonese ve Velké

Británii, ale zatím ještě nevyhlásili, kdy bude pokračování. Určitě bude i řada soutěží ve

Spojených státech. Aktuálně se také doslova roztrhl pytel s „nahrávkovými soutěžemi“.

Možná že vyzkoušíme i některou z nich.

V  kvintetu  jste  se  sešli  jako  studenti  Akademie  múzických  umění  a  zároveň

profesionální členové předních pražských orchestrů, co vás svedlo dohromady? A kdy

to bylo?

Tři z nás (Walter, Karel a Daniela) už společně hráli na konzervatoři v kvintetu v rámci

předmětu komorní hra. S postupným přechodem na AMU se původní soubor rozpadnul,

ale my chtěli hrát dál. Žesťové oddělení na škole není veliké a všichni se známe. Takže

jsme se domluvili  ještě s  Bárou a  Kubou a  oslovili  Jiřího Novotného,  který  vede na

žesťové katedře HAMU komorní  hru,  zda by nám nepomohl  se  sehnáním notového

materiálu, koncertními příležitostmi v rámci školy a taky s přípravou. 

Navazujete nějak na stejnojmenný soubor,  nebo to je  náhoda? Jak  jste  na název

vlastně přišli?

Soubor se stejným názvem Brasstet nemá s naším souborem kromě názvu společného

nic. Nejsme ani jejich nástupci, ani jsme se nenechali jejich názvem nijak inspirovat.

Když jsme před zhruba třemi lety hledali vhodné jméno napadlo nás spojit dohromady

slova žesťový a kvintet. Jenže Žesťtet nezní  příliš  libozvučně, proto jsme přistoupili  k

anglickému překladu BRASS. Na internetu jsme v té době soubor s takovým názvem

nenašli, až když jsme si nechali vytvořit logo a založili facebookový profil, narazili jsme

na naše kolegy. Prostě jsme měli stejný nápad ve stejnou dobu. Přejmenovávat jsme se

ale už nechtěli. S druhým souborem jsme se zatím nijak nekontaktovali, ale věříme, že s

touto náhodnou shodou taktéž  nemají  problém. A do budoucna si  i  snad publikum

zvykne, že holt v Česku fungují tyto dva soubory, a dokáže je rozlišit.

Kam byste rádi směřovali? Inklinujete k některému období, skladatelům...?



To  je  aktuální  otázka,  kterou  nyní  sami  řešíme.  Nedá  se  říct,  že  bychom  tíhnuli  k

jednomu období, ono to ani příliš u žesťového kvintetu nejde. Potřebujete mít pestrý

repertoár  obsahující  jak  starou  hudbu,  tak  moderní  skladby  různých  žánrů,  abyste

mohli  program  přizpůsobovat  místu,  kde  se  koncert  koná,  nebo  akci,  na  které

vystupujete. Až dosud jsme hráli převážně aranže skladeb původně pro jiné nástroje.

Soutěž  nás  přivedla  na  klasický  repertoár  psaný  přímo  pro  žesťové  kvinteto,  který

bychom rozhodně chtěli rozšířit, protože se u nás příliš nehraje. Zároveň bychom ale

chtěli mít i aranže populárnějších moderních skladeb vytvořené nám na míru.

Jak  je  to  vlastně  s  repertoárem  pro  uskupení  vašeho  složení?  Existují  původní

skladby, nebo jste odkázáni spíš na úpravy? A případně děláte si je sami?

Klasické skladby napsané v originále pro „moderní“ žesťové kvinteto jsou především z

20. století, kdy už byly nástroje plně vyvinuty do dnešní podoby. U starších skladeb se

často jedná o aranže. Ty jsme si zatím sami nedělali, ale i takové návrhy už padly. Tak

uvidíme, jak nám to půjde.

Co soudobá hudba, oslovujete současné autory?

Zatím jsme nikoho neoslovili, ale spolupráci se nebráníme (směje se).

Jakou máte před sebou sezónu?

Veškerý poslední volný čas jsme věnovali přípravě soutěžního repertoáru i proto nezbylo

příliš mnoho na to plánovat koncerty na další rok. Doufáme, že vítězstvím se pro nás

otevřou nové koncertní příležitosti a možnosti spolupráce. Aktuálně nás čeká několik

vystoupení na akademické půdě. Dále potřebujeme nacvičit nový repertoár a natočit

CD, kterým se budeme příští rok v Jeju prezentovat.

Na mezinárodní  soutěž  do  Korei  jsme se  s  Kvintetem připravovali  zhruba půl  roku,

přičemž poslední dva měsíce opravdu intenzivním způsobem. Přesto, že složení tohoto

souboru tvoří ti nejnadanější posluchači naší katedry, bylo jasné, že program soutěže se

dá zvládnout  pouze s  maximálním nasazením všech sil  všech zúčastněných.  Během

posledních dvou měsíců jsme se téměř denně scházeli i na čtyřhodinové zkoušky, které

byly vyplněny tvůrčí prací, plnou hraní a hledání toho správného výrazu, nálady, souhry,



či zvukové vyrovnanosti.

OperaPlus 22.8.2019
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Troufám si tvrdit, že čas strávený s tímto úžasným tělesem mladých a talentovaných

lidí, intenzita naší společné práce, množství společných hodin při zkoušení, vrchovatě

naplněných touhou po dokonalém zvládnutí předepsaného soutěžního repertoáru byl

pro mne něčím opravdu mimořádným. Bylo nevídané, kolik energie byli tito studenti

schopni a ochotni  vynaložit pro svoji touhu a svůj společný cíl. Pro mne samotného to

pak znamenalo nezpochybnitelné potvrzení všech mých představ o studiu a způsobech

práce, kterými se tolik zaobírám celý život.

Dnes  se  už  v  žádném  případě  nedá  spoléhat  pouze  na  talent.  Talent  je  nesmírně

důležitý  a  je  nezpochybnitelnou  podmínkou  úspěchu,  ale  jedině  intenzivní  a

promyšlená práce k  tomu,  nám může dávat  naději  že  dosáhneme vrcholu ve svém

oboru.

Dnes vím, že vše co neprožijeme osobně, je jenom fikcí objektivního poznání a že když

něco  neděláme  opravdově,  tak  to  pro  nás  navždy  zůstane  pouhou  abstrakcí

skutečnosti. Člověk může zkoumaný problém opravdu pochopit jen tehdy, když do něj

vklouzne celou svou bytostí a vše prožije srdcem a duší zevnitř. 

Vše, o čem jsem tady psal je můj poznaný svět.

MgA. Jiří Novotný

    v Praze 2019
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